
اشاره:
»دفتر مطالعات جبهه فرهنگي انقاب 
اسامي« به همت تعدادي از »نيروهاي 
حزب الله�ي« و  ب�ه مس�ئوليت وحي�د 
جليل�ي، از دو س�ال پيش آغ�از به کار 
کرده است. جليلي همچنين سردبيري 
ماهنام�ه »راه« را بر عهده دارد و پيش 
از اين در حوزه هنري معروف! س�ردبير 
ماهنامه پرماجراي »سوره« بوده است. 
دفاع از اس�ام ناب محمدي )صلي الله 
عليه و آله و س�لم( و بازياب�ي و ترويج  
فرهن�گ و هن�ر برآم�ده از انق�اب، از 
مهم ترين دغدغه ها و فعاليت ها ي وحيد 
جليلي و يارانش است. همچنين ايجاد 
يک شبکه ارتباطي ميان توليدکنندگان، 
مصرف کنن�دگان  و  توزيع کنن�دگان 
فرهن�گ انق�اب اس�امي از خدمات 
ارزنده ايست که اين جمع دردمند به آن 
اقدام کرده اس�ت. آنچه در پي مي آيد، 
حاصل گ�پ و گفتي صميم�ي با وحيد 
جليلي اس�ت که گوش�ه و کنار »جبهه 
فرهنگ�ي و هنري انقاب اس�امي« را 

بازکاويده است.

گفت وگو با وحيد جليلي، مسئول »دفتر مطالعات جبهه فرهنگي انقلاب اسلامي«

فرهنگ و هنر انقلاب؛ 
ترکيب شيميايي معنويت با عدالت
ريزش ها و رويش ها در جبهه فرهنگي انقلاب اسلامي

محمدعلي روزبهاني



در دهه اول از سال 57 تا 67 اتفاق افتاد، نبايد به اصطاح محدود 
ديده بشود؛ به طور مشخص در عرصه فرهنگ و هنر نبايد فقط 
به حوزه هنري بپردازيم. اگر اين مقطع را مقداري دقيق تر بررسي 
کنيم، مي بينيد که در کشور ده ها هزار هسته مقاومت فرهنگي شکل 
گرفته اس��ت. حالا يکي از مهم ترين  آنها البته حوزه هنري است 
ک��ه در بعضي از جوانب هم محوريت پيدا کرده بود، ولي اين ها 
مجموع ش��ان روي هم معنا داشت. يعني شما در دهه اول به هر 
مس��جدي که مي رفتي، يک گروه سرود وجود داشت. در هر دو 
س��ه مسجد، يک گروه تئاتر بود؛ کتابخانه هاي مساجد و مدارس 
به ش��دت  فعال بودند. در هر کتابخانه و مس��جدي يک نيروي 
ماهر و دغدغه مند فرهنگي حضور داشت که فعاليت مي کردند. 
از طرف ديگر ارتباط با توليدگران عرصه فرهنگ انقابي از سوي 
مصرف کنندگان ش��کل گرفته بود و شبکه توزيع به وجود آمده 
بود. پايگاه ها و هسته هاي مقاومت فرهنگي به تعداد بي شمار در 
مساجد و مدارس به شکل هاي مختلف و در قالب هاي مختلف 
مثل گروه س��رود و تئاتر و کتابخانه ها و در چند س��ال بعدش به 
شکل جشنواره هاي سراسري شکل گرفته بود. حلقه مفقوده در 
مطالعات انقاب اسامي هم همين است؛ يعني اين که ما با اين که 
ادعا مي کنيم انقاب ما يک انقاب فرهنگي بود، نوع روايتي که 
از تاري��خ انقاب ارائه مي ش��ود يا تاريخ جنگ را روايت مي کند 
يا تاريخ سياسي انقاب اس��امي را. يعني جبهه نظامي انقاب 
روايت شده، ولي جبهه فرهنگي انقاب روايت نشده است. جبهه 
سياس��ي انقاب در يک حدي روايت شده، ولي جبهه فرهنگي 
هنوز مکتوم است. از اين ده ها هزار هسته مقاومت فرهنگي حتي 
يک کتاب هم تا حالا منتشر نش��ده است. هنوز يک برگ کاغذ 
راجع به يک گروه س��رود در مساجد کشور نداريم. شايد علت 
بعضي از رکودها و س��ردرگمي ها در دهه هاي بعدي اين اس��ت 
ک��ه تجربه اول انق��اب خوب ثبت و تحليل نش��د و الگوها و 
عبرت هايش درنيامد. در مورد عبرت ها شايد برخي حرف ها در 
نقد بعضي ها که اس��تحاله شدند يا بريدند زده شد، ولي متأسفانه 
الگوهاي فرهنگي انقاب که بسيار الگوهاي الهام بخش، کارآمد و 
مؤثري بودند، مورد يک بي مهري وسيع قرار گرفت. پس سخن 
اول اين ک��ه وقتي مي خواهيم به فرهنگ و هنر و رس��انه انقاب 
اسامي در دهه اول نگاه کنيم، صرفاً نگاهمان به يک سري نقاط 
خاص نرود، بلکه گستره جبهه فرهنگي انقاب را در حوزه فکر 
و هنر و رسانه و فرهنگ عمومي مد نظر داشته باشيم؛ بعد ببينيم 
بعضي از نقاطي که قرار است روي آن کار کنيم چه وضعي دارد؟ 
ح��الا در اين مجموعه بزرگ، جبهه حوزه هنري هم يکي از اين 
نمونه ها است که اگر ده ها هزار سنگر مقاومت فرهنگي در سراسر 
کشور نبودند، اصاً حوزه هنري معنايي پيدا نمي کرد. يعني حوزه 
هنري هم برآمده  از آن سنگرهاست و متصل به آن ها است؛ يعني 
اگر براي آثار حوزه هنري، چنان مخاطب يابي گسترده اي توسط 
ده ها هزار هسته مقاومت فرهنگي انجام نمي شد، حوزه هنري اصاً 
گُل نمي کرد، کما اين که پس از آن دوره آثاري داشتيم که به مراتب 

ب��ا اين ک��ه ادعا مي کني��م انقلاب ما ي��ک انقلاب 
فرهنگ��ي بود، نوع روايتي ک��ه از تاريخ انقلاب 
ارائه مي ش��ود يا تاريخ جن��گ را روايت مي کند 
يا تاريخ سياس��ي انقلاب اسلامي را. يعني جبهه 
نظامي انقلاب روايت ش��ده، ولي جبهه فرهنگي 

انقلاب روايت نشده است.

اقشار مذهبي چنين تلقي اي از يک مرجع تقليد 
ندارن��د ک��ه بيايد در مورد س��ينما حرف بزند و 
سينما را مباح اعلام کند. امام اين زيرساخت ها 
را داش��ت، يعني مثل ديگران نبود که بترس��د. 

امام بدعت هاي سنت نما را کنار گذاشت.

فرهنگ پويا:  از فرصتي که در اختيار فصلنامه پويا قرار داديد، 
سپاس�گزارم. همان طور که مي داني�د موضوع گفت وگوي ما، 
جريان شناس�ي فرهنگي انقلاب اس�لامي از ابتداي انقلاب تا 
امروز است. با توجه به حضور گذشته شما به عنوان سردبير 
ماهنامه سوره در حوزه هنري، چگونگي تأسيس حوزه هنري 
در ابت�داي انقلاب را بفرماييد. چگونه مي توان چنين گروه ها 

و نهادهايي را در دهه چهارم انقلاب اسلامي مدل سازي کرد؟
آقاي وحيد جليلي: با توجه به اين که سه دهه از آن دوران گذشته 
است، اگر بخواهيم تحليل درستي داشته باشيم، بايد اول اطاعاتمان 
از آن دوره را کامل کنيم؛ چون ممکن اس��ت با اطاعات ناقص 
تحليل کردن، ما را به اشتباه بياندازد. آنچه در جبهه فرهنگي انقاب 
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از بعضي آثاري که در دهه اول در حوزه هنري توليد شده بودند، 
از لحاظ هنري و کيفي و غناي محتوايي، غني تر بودند، ولي يک 
دهم آثاري که در حوزه هنري توليد شد تأثيرگذار نبودند؛ چرا؟ به 
خاطر اين که مخاطب پيدا نکردند، به خاطر اين که اين نگاه جبهه اي 
از دست رفته بود، به خاطر اين که سنگرها کماکان وجود داشتند، 

ولي اتصالشان با همديگر به هم خورده بود. 
در مورد خود حوزه هنري، من خيلي به طور تخصصي روي اين 
سوژه کار نکرده ام. يکي از اتفاقاتي که بعد از انقاب اسامي افتاد 
اين بود که يک قهر نخبگاني نسبت به مردم و رهبرشان صورت 
گرفت. يعني آن چيزي که کم و بيش پارسال با آن مواجه بوديم و 
آن قهر نخبگاني که نسبت به اکثريت قاطع مردم و رهبري به نوعي 
بروز کرد، به مراتب ش��ديدتر آن را در ابتداي انقاب مي بينيم. از 
حوزه روشنفکري چپ و راست، چه روشنفکري کمونيستي و چه 
روشنفکري ليبرال تا حوزه روشنفکري سلطنتي، تا حوزه بعضي 
جريانات نخبگاني  مذهبي و حوزوي که اين ها در همان چند سال 
اول بعد از انقاب مرزبندي و قهرشان نسبت به مردم و امام آشکار 
ش��د. ديگر سال 60 تا 62 معلوم بود که به اصطاح قشر وسيعي 
از جريان نخبگاني قهر کرده اند. هر چقدر هم که ذات اسامِ نابي 
انقاب آشکارتر شد، اين ها بيشتر فاصله گرفتند يا حتي در برابر 
انقاب قرار گرفتند. متدينين يا مذهبي هاي اسام آمريکايي به يک 
شکل با اسام ناب مشکل داشتند و تيپ هاي ليبرال و مارکسيست 
هم با مباني معنوي و توحيدي اسام ناب نمي توانستند کنار بيايند.
حضرت امام خميني  تا يک حدي اينها را تحمل کردند، حتي 
از ابتدا خواس��تند آنها را شريک کنند. حضرت امام از آن آبرويي 
که داش��تند استفاده کردند و به اين ها آبرو دادند؛ حتي از نهضت 
آزادي و جبهه ملي تا بعضي جريانات با گرايش چپي و غيره در 
دولت موقت حضور داش��تند، اما هرجا که اين ها خودشان را از 
مردم سوا کردند و تصميم گرفتند در مقابل مردم بايستند، امام ديگر 
منت اين ها را نکشيد. امام فضايي ايجاد کرد که جريانات نخبگاني 

جديدي ايجاد بشود، از جمله در حوزه هنر. 
ام��ام از همان 12 بهمن ک��ه پا به ايران مي گ��ذارد، برنامه دارد و 
فضاس��ازي مي کند. ام��ام از آن عکس معروفي که از پله ها پايين 
آمدند و به پاويون فرودگاه مهرآباد رفتند، اول قرآن خوانده ش��د، 
بعد سرود »خميني اي امام« اجرا شد؛ يعني يک قالب هنري. خود 
قرائت قرآن در اولين حضور، يک قالب هنري اس��ت. يعني اول 
خدا حرف زد و بعد بافاصله مردم حرف زدند و پش��ت بندش 
امام س��خنراني کرد. اول قرآن خوانده شد، بعد با سرود »خميني 
اي ام��ام« مردم با امام در يک قالب هنري حرف زدند و بعد امام 
يک سخنراني کوتاهي آن جا کرد. بعد به بهشت زهرا رفتند. باز در 
بهشت زهرا همين طور. سرود »برخيزيد اي شهيدان راه خدا« اجرا 
شد. بعد امام 20 دقيقه يا نيم ساعت سخنراني کردند. دوباره يکي 
از نکاتي که امام روي آن دست گذاشت و در يک جمله کليدي 
گفت ما با سينما مخالف نيستيم، ما با فحشا مخالفيم؛ يعني از همان 
ابتدا شما مي بينيد که امام با آن نگاه حکيمانه اش فضا ايجاد مي کند.

امام از آن عکس معروفي که از پله ها پايين آمدند و 
به پاويون فرودگاه مهرآباد رفتند، اول قرآن خوانده 
شد، بعد س��رود »خميني اي امام« اجرا شد؛ يعني يک 

قالب هنري.

 اگ��ر ده ها هزار س��نگر مقاومت فرهنگي در سراس��ر 
کشور نبودند، اصلًا حوزه هنري معنايي پيدا نمي کرد. 
يعن��ي حوزه هن��ري هم برآمده  از آن سنگرهاس��ت و 

متصل به آن ها است.

 ش��ايد عل��ت بعض��ي از رکوده��ا و س��ردرگمي ها در 
دهه هاي بعدي اين اس��ت که تجربه اول انقلاب خوب 

ثبت و تحليل نشد و الگوها و عبرت هايش درنيامد.

فرهنگي،اجتماعي،سياسي
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فرهن�گ پوي�ا: و جاي�ي که ک�ف زدن تبديل ب�ه الله اکبر گفتن 
مي شود.

آقاي وحيد جليلي: بله. آقاي مرتضوي فر چون ديد امام متغير شد، 
يکدفعه ش��روع کرد به الله اکبر گفتن. امام از همان اول نشان داد 
بحثي که مطرح مي کند،  هم فراتر از ليبراليزم و اباحه گري است و 
هم فراتر از تحجر.  چون متحجرين به اين خَبط دچار شده بودند 
که فکر مي کردند چون مصاديق سينما همه فاسد است، ديگر اين 
را به مفهوم سينما تسري داده بودند و مي گفتند سينما اصالتاً حرام 
است. امام اين توانايي را داشت که مسائل را تفکيک کند. من خودم 
الان برايم جالب است که امام چه جرأتي داشت در حالي که حتي 

يعني يک ط��وري در رفتارهاي طرفداران ام��ام و هواداران خط 
امام ترجمه مي ش��د. جوان هاي انقابي با اين رويکرد در مساجد 
ش��روع کردند به برآمدن. بنابراين وقتي که مثاً در سال 59 يا 60 
درگيري هاي بين اکثريت ملت و گروه هاي نخبگاني ضد اسام 
ناب جدي شد، آمادگي اين وجود داشت که جريان هاي نخبگاني 
جوشيده از متن انقاب اسامي رو بيايد که يکي همين جرياني 
بود که در حوزه هنر آش��کار شد و يکي از مهم ترين جلوه هايش 
حوزه انديشه و هنر اسامي بود که بعدها به حوزه هنري و بعد به 
حوزه هنري سازمان تبليغات اسامي تبديل شد. در آن فضا اين 
انرژي متراکم در آنجا جمع شد و از اين بابت بود که روشنفکرها 
به انقاب خيانت کردند و يک قشر جوان انقابي ذوب در مردم و 
امام مشاهده کردند که انقاب نياز به کار هنري دارد و هنرمندها به 
انقاب خيانت کرده و در مقابل انقاب قرار گرفته اند. آن خيانتي 
که جريان روشنفکري عليه مردم مرتکب شد، خيلي انرژي ايجاد 
کرد و نيروهاي انقابي را به غيرت واداشت و احساس مسئوليت 
را در اين نسل جوان بالا برد، به شکلي که خاقيت هايشان شکوفا 
شد؛ يعني انقابيون با اين ضربه و جراحتي که از خيانت جريان 
روشنفکري در عرصه هنر ديدند، تمام توان و انرژي  و خاقيت  
و وقت شان را براي اين که امام تنها نماند و خط اصلي انقاب گم 
نشود به ميدان آوردند و به همين دليل هم خدا برکت داد و کلي 
آدم در حوزه هاي مختلف از موسيقي گرفته تا هنرهاي تجسمي و 

شعر و سينما ظهور کردند.

فرهنگ پويا: برخي آسيب هايي که ما در دهه هاي اخير دچارش 
شده ايم، به حبس فرهنگ انقلابي و آن انرژي متراکم دهه اول 
در لابه لاي نظام اداري و بوروکراتيك کشور نسبت مي دهند. 

ضريب اين آسيب را چقدر مي دانيد؟ 
آق�اي وحيد جليلي: در بحث آسيب شناس��ي جريان هاي هنري  
به نظرم آسيب شناسي بوروکراتيک در رده چندم قرار مي گيرد و 
اولويت اول نيس��ت و ما نبايد در آسيب شناسي اين گونه به خطا 
برويم. بالاخره هر کاري که بخواهيد انجام بدهيد يک سلس��له 
مراتبي دارد و يک س��امان اجراي��ي لازم دارد که اول انقاب هم 
اين نظام وجود داش��ته است و اين طور نبوده که مثاً سپاه بدون 
نظم شکل گرفته باشد يا نهضت سوادآموزي يا جهاد دانشگاهي يا 
کميته امداد يا جهاد سازندگي و حتي خود حوزه هنري اين طور 

نبوده که بدون نظم اداري ايجاد شده باشند.  
 پس کارهايي که اول انقاب هم صورت مي گرفت اين طور نبود 
که بوروکراسي نداشته باشند. اتفاقاً خيلي وقت ها يک بوروکراسي 
پيچيده اي داش��تند. برنامه ريزي هاي جدي و س��تادهاي قوي اي 
وجود داشته که اين  رويش ها پديد آمده است. مشکل اساسي در 
آسيب شناسي هنر انقاب فراتر از اين هاست و در واقع به عرصه 
تفکر برمي گردد. من چند مقاله در اين باره نوشته ام، از جمله مقاله 
انقاب فرهنگي منه��اي فرهنگ انقابي که اگر فرهنگ انقابي 
حاکم بود، نگاه اس��ام نابي حاکم بود و به دنبالش بوروکراس��ي 

يک فيلم سينمايي هم نديده بود و خبر داشت که سينماي آن روز 
ايران چه کثافتي است،  ولي آن جمله را مي گويند. بالاخره اقشار 
مذهبي چنين تلقي اي از يک مرجع تقليد ندارند که بيايد در مورد 
سينما حرف بزند و سينما را مباح اعام کند. امام اين زيرساخت ها 
را داشت، يعني مثل ديگران نبود که بترسد. امام بدعت هاي سنت نما 
را کنار گذاشت، اجازه نداد که يک مشت اهل بدعت که خودشان 
را اهل سنت مي ناميدند علمدار هدايت مردم متدين انقابي بشوند. 
امام از همان روز اول در حوزه هاي مربوط به هنر معلوم بود مباني 
متفاوتي دارد. آن مباني متفاوت يک بازتوليد متفاوتي پيدا مي کرد، 

 اگ��ر ما از مباني اس��لام ناب دور ش��ديم، اگر ما 
محوريت عدالت خواهي را در انديشه ديني انکار 
کردي��م، اگر به يک دين صرف��اً فردي و معنوي و 
عبادي و مناسکي معتقد شديم، به دنبال آن در 
س��اختار و در انتصابات مديريت��ي، در تخصيص 

منابع و امکانات  خودش را نشان مي دهد.
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متناسب با خودش را هم مي سازد و کارآمد خواهد بود، ولي اگر 
فکر فاسد شد، اگر فکر راکد شد، اگر ما از مباني اسام ناب دور 
ش��ديم، اگر ما محوريت عدالت خواهي را در انديشه ديني انکار 
کرديم، اگر به يک دين صرفاً فردي و معنوي و عبادي و مناسکي 
معتقد شديم، بر خاف دين انقاب اسامي که همه اين ها هست 
و در امتدادش اجتماعي هم هست، انقابي هم هست، جهاني هم 
هست، مسئوليت آور هم هست، اگر اين اختال در مديريت هنر 
انقاب و مديريت فرهنگي جمهوري اس��امي به وجود آمد، به 
دنبال آن در ساختار و در انتصابات مديريتي، در تخصيص منابع و 
امکانات  خودش را نشان مي دهد، يعني بوروکراسي مانع توليد هنر 
انقابي، معلول آن اختالي است که در نرم افزار و تفکر مديريتي 

ما شکل گرفت.
بحثي که بي ارتباط با اين موضوع نيست، تحقير مديريت هيئتي 
است و اين ظلمي است که  به بچه هاي هيئتي شده است، در حالي 
که بسياري از هيئت هاي شما از بسياري از همايش هاي شما بهتر 
برگزار مي شود، چهار هزار انسان را مي آورند، به وقت سخنراني 
برگزار مي ش��ود، به وقت مداح مي آيد، به وقت چايي مي دهند، 
به وقت غذايش��ان را مي خورند. يک نمونه عالي برنامه ريزي را 
ما تبديل کرديم به فحش. نبايد منفعانه عمل کنيم، چون هيئت 

ساختار خودش را دارد.

فرهنگ پويا: پس ش�ما ضعف س�اختاري نهادهاي فرهنگي 
نظام را معلول برخي س�وءتدبيرها مي داني�د و پرداختن به 

ساختارها را خطايي در آسيب شناسي فرهنگي انقلاب؟
آق�اي وحيد جليل�ي: بله. من واقعيت اين حرف را قبول ندارم و 
متأس��فانه اين فکر خطرناکي است که ميان نيروهاي حزب اللهي  
ترويج مي ش��ود. اين طور نيس��ت که بگوييم شما مي توانيد يک 
حکومت يا يک ساختاري را طراحي و کوکش کنيد و بعد از اين 
ديگر هيچ کس نتواند اين را س��رنگون يا استحاله بکند. استحاله 
يعني اينکه چيزي به مرور توسط  موريانه ها خورده مي شود و فقط 
ظاهرش باقي مي ماند. شکل همان شکل است، اما پوک است و 

نمي تواند عمل کند. 
اين بدان معنا نيست که به آن ساختارها فکر نکنيم، بلکه ما بايد 
تا جايي که مي توانيم تدبير کنيم که ساختارها تناسب بيشتري با 
مباني ما داشته باشند؛ ولي اين که در اين زمينه افراط کنيم و بگوييم 
که ساختارهايي وجود دارد که در آن ساختارها راحت مي توانيد 
محتواي ت��ان را يک بار در آنها قرار بدهي و ديگر تا ابدالدهر اين 
ساختار خودش عمل مي کند، اين غلط است و به نظر من تفکر 
غيرجهادي به سمت چنين مس��ائلي متمايل مي شود. اين تفکر 
قاعدين )بازنشستگان( اس��ت. قاعدين دوست دارند که يک بار 
چيزي را کوک کنند و ديگر حوصله ندارند جهاد و هزينه کنند. 
براي همين مي گويند يک بار انقاب ش��د و ديگر تمام شد و ما 

حالا بايد بخوريم.
َّذينَ   م��ا دائم در امتحانيم. حالا قرآن اين را مي گويد: وَ لقََدْ فَتنََّا ال

 وقت��ي که مث��لًا در س��ال 5٩ ي��ا 60 درگيري هاي بين 
اکثريت ملت و گروه هاي نخبگاني ضد اسلام ناب جدي 
شد، آمادگي اين وجود داشت که جريان هاي نخبگاني 
جوش��يده از مت��ن انقلاب اس��لامي رو بياي��د که يکي 

همين جرياني بود که در حوزه هنر آشکار شد.

 آن خيانتي که جريان روشنفکري عليه مردم مرتکب 
ش��د، خيلي انرژي ايجاد کرد و نيروهاي انقلابي را به 
غيرت واداشت و احس��اس مسئوليت را در اين نسل 
جوان بالا برد، به ش��کلي که خلاقيت هايش��ان ش��کوفا 

شد.
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منِْ قَبلْهِمِْ. خدا مي گويد شما هميشه دچار فتنه خواهيد بود و اين 
سنت خداوند اس��ت. حالا ما مي خواهيم يک ساختاري درست 
 کنيم که تو هم نمي تواني در آن فتنه کني و ما را آزمايش کني! اصاً 
اين طور نيس��ت، چون اگر يک چنين چيزي وجود داشت، خود 
پيغمبر س��اختار را کوک مي کرد و حضرت علي عليه  السام هم 
پنج سال فرصت داشت و ساختار را طوري مي چيد که تا ابدالدهر 
تکان نخورد. هرچقدر پول بدهي آش مي خوري! خدا منتّ ما را 

نمي کشد. پس به فکر اين که ساختار کوکي ايجاد کنيم، نباشيم.

فرهن�گ پوي�ا: يك ذهنيت�ي در محاف�ل حزب الله�ي در مورد 
کارهاي هنري و رسانه اي حزب الله لبنان ايجاد شده که اکنون 

فتنه سال88 اين همه در عرصه هنر و رسانه احساس کمبود 
مي کرديم؟

آقاي وحيد جليلي: وقتي شما درگير عمليات باشيد، نيروي شما 
هم ساخته مي شود و به ساختار و محصول مناسب هم مي رسيد، 
ولي اگر شما عمليات واقعي نداشته باشيد، فقط مانور مي کنيد و 
اوضاع مي ش��ود همين اوضاعي که ما داريم. اصاً ماجراي فتنه 
88 خيلي ماجراي خوبي بود، چون ما را درگير يک جنگ واقعي 
کرد. وقتي که وارد جنگ واقعي ش��ديم، نقاط ضعف مان براي ما 
آش��کار شد و نقاط قوت و ظرفيت هايمان را هم شناختيم. دليل 
موفقيت حزب الله لبنان در عرصه رس��انه اين اس��ت که در يک 
ميدان واقعي بازي مي کند، نه در يک ميدان توهّمي. وقتي ش��ما 
نيروي عملياتي باشيد، سريع تصميم مي گيريد و اگر سستي کنيد، 
بافاصل��ه ضربه مي خوريد و فرصت جبران هم ممکن اس��ت 
پيش نيايد، لذا فرصت ها را کمتر از دست مي دهيد؛ فرصت محور 
مي شويد و هيچ فرصتي را از دست نمي دهيد. اتفاقاً هر قدر هم 
ضعيف تر باشيد، قوي تر عمل مي کنيد؛ زيرا وقتي ضعف  خود و 
قدرت دشمن را مي دانيد، نمي گذاريد هيچ کدام از نقاط قوتّ شما 
بدون استفاده باشد و نمي گذاريد هيچ کدام از پتانسيل ها، قابليت ها 
و فرصت هايتان بدون استفاده باقي بماند. تاش مي کنيد تک تک 
آن ها را به بهترين نحو استفاده کنيد و وقتي اين رويکرد را داشته 
باش��يد، پيروز مي شويد؛ مخصوصاً اگر اخاص داشته باشيد. به 
َّذينَ جاهَدُوا فينا لنَهَْدِينََّهُمْ سُبلَُنا« و معتقد مي شويد که  اصطاح »وَ ال
»إنِْ تنَصُْرُوا اللهَّ ينَصُْرْکُمْ«. آن موقع است که خدا هم برکت مي دهد 
و چندين برابر جواب مي دهد. به نظر من مدلي که حزب الله لبنان 
از آن ج��واب گرفته، همان مدل اول انقاب خود ماس��ت. يعني 
مدل فرصت محور که تمام فرصت هايش را مي بيند و از فرصت ها 

نهايت استفاده را مي کند.
بعضي از هنرمندان يا نيروهاي رسانه اي که ما اول انقاب داشتيم، 
خيلي استعدادهاي بالايي نبودند، بلکه استعدادهاي متوسطي بودند، 
ولي چون با تمام وجود پاي کار آمده بودند، توانستند چنان آثاري 
خلق کنند که امروز حتي نيروهايي که استعداد عالي اي دارند، در 
آن ح��د نمي توانند خاقيت به خرج بدهند. چرا؟ به دليل اين که 
فضايشان فضاي عملياتي نيست. گرگ دنبالشان نکرده تا بفهمند 

چقدر مي توانند بدوند. 

فرهنگ پويا:  همان طور که اشاره کرديد، يکي از مشکلاتي که 
امروز با آن مواجهيم، عدم ش�ناخت نيروهاي جبهه فرهنگي 
انقلاب اس�لامي از يکديگر اس�ت. براي مثال فيلم «شب بخير 
فرمانده» خانم شاه حسيني که حدود چهل جايزه بين المللي را 
هم نصيب خود کرده اس�ت، حت�ي در بين نيروهاي حزب الله 
ناش�ناخته است. هنوز بسياري از ما نمي دانيم حسين بهزاد 
نقاش اس�ت؟ عکاس اس�ت؟ رمان نويس اس�ت؟ از طرفي در 
جبه�ه مقابل با فعاليت رس�انه اي و تبليغات، برخ�ي افراد با 
رده ه�اي بس�يار پايين ت�ر از نيروهاي م�ا را در جبهه مقابل 

آن تازگي و شکوفايي فرهنگي ابتداي انقلاب اسلامي ايران، در 
حزب الله لبنان جريان دارد. جالب اين که مثلاً مستند تصويري 
«روح الله» ک�ه ش�ايد بهترين اثر مس�تند در معرفي حضرت 
امام خميني  باش�د، توس�ط گروه�ي از نيروهاي حزب الله 
لبنان توليد شده است و  جالب تر اين که اين گروه چند نفري 
در صدا و سيما آموزش ديدند و بعد دست به آفرينشي زدند 
که نه صدا و سيماي خودمان و نه مؤسسه تنظيم و نشر آثار 
امام از عهده اش برآمده اند.  دليل اين اتفاق چيست؟ چرا ما در 

 مستند تصويري »روح االله« در معرفي حضرت امام خميني 

بر  م��ت��أس����ف���ان���ه دشمن شناس��ي مان  م�������ا 
دوست شناسي مان غلبه کرده است. در دوره هاي 
آموزش��ي نظير طرح ولايت و س��اير طرح ها که در 
تشکل هاي مختلف دانش��جويي برگزار مي کنيم، 

اثري از دوست شناسي نيست.
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انقلاب بزرگ کرده و از آنها بهره برداري مي کنند. در فتنه 88 
ه�م ديديم که بس�ياري از اين نيروهاي فرهنگي هنري را که 
در اين سال ها مشهور کرده بود، وسط ميدان مقابله با انقلاب 
به معرکه مي آورد. آقاي شجاعي را که رئيس انجمن کارتون 
ايران است، بايکوت مي کنند و از اين قبيل حرکت هاي ايذايي 
جهت ضربه زدن به نيروهاي فرهنگي، هنري انقلاب اسلامي. 
مي خواهم بگويم که چطور آن طرف برنامه ريزي دقيقي دارد 
و در فتنه88 همه توان فرهنگي، رسانه اي و هنري خود را به 
ميدان مي آورد، ولي ما در جبهه حق، اين چنين احساس کمبود 

مي کرديم.
آقاي وحيد جليلي:  به نظر من مشکل يک خطاي اساسي استراتژيک 
اس��ت.  ما متأسفانه دشمن شناسي مان بر دوست شناسي مان غلبه 
کرده اس��ت. در دوره هاي آموزش��ي نظير طرح ولايت و س��اير 
طرح ها که در تشکل هاي مختلف دانشجويي برگزار مي کنيم، اثري 
از دوست شناسي نيست. دشمن هر بار يک چيز را مُد مي کند و 
ذهن ها به سمت آن منحرف مي شود.  اخيراً من کتابي از معاونت 
پژوهشي نهاد ديدم که 20 صفحه به موضوع شيطان پرستي پرداخته 
بود. در اين کتاب که تحت عنوان جريان شناسي فکري و فرهنگي 
منتشر ش��ده، حتي يک صفحه يا يک پاراگراف به جريان جدي 
ش��عر انقاب يا جريان سينماي انقاب يا جريان ادبيات انقاب 
اش��اره نشده است. با اين استراتژي ناموزون، با اين دميدن از سر 
گشاد مي خواهيم به کجا برسيم؟ پس يک مشکل اساسي اين است 
که ما در دوست شناس��ي و در نگاه جبهه اي بسيار ضعيف عمل 

کرديم. اين خود موضوع يک مصاحبه مفصل است.
دليل ديگر اين است که نيروهاي فکري به بهانه اين که يک سري 
ش��بهات فکري کشور مطرح شده است، همه چيز تحت الشعاع 
پاس��خگويي به اين ش��بهات درآمد، اما کسي نبود که بگويد آقا! 
انس��ان گردن به بالا نيست! انس��ان موجودي است که بخشي از 
دستگاه معرفتي او ذهن و عقل است و خوراکش استدلال است 
و بخشي از آن دل و احساس است. حتي بعضي ها مي گويند که 
بخش جدّي اش دل است و عقل و دل  حداقل همتراز هستند، ولي 
اين ها کاماً به سايه رفت و ماحظه مي شود چند هزار دانشجو را 
برايشان اردو مي گذارند که اين ها را واکسينه کنند و فقط و فقط 

مباحث نظري و استدلالي را براي اين ها مطرح مي کنند. 

فرهنگ پويا: اين نقطعه ضعف و عدم توجه چگونه ايجاد شد؟ 
آقاي وحيد جليلي: اگر ما هم پاي کار فکري که در جاي خودش 
هم حتماً لازم اس��ت، مي آمديم به جبهه هنر انقاب هم اهميت 
مي داديم، امروز وضع ديگري داش��تيم. شما ببينيد فان آيت الله 
يا فان عامه يا فان اس��تاد دانش��گاه در عم��رش يک بار هم 
نش��ده است که يک هنرمند انقاب را به کسي معرفي بکند. من 
س��ؤالم اين اس��ت که آيا عقل و استدلال شما از آن عقل کل هم 
بالاتر است؟ آيا از پيغمبر  بالاتر هستيد؟ او که پيامبر خدا بود 
مي بينيد چقدر از حسان بن ثابت تجليل مي کند. او که امام جعفر 

شهيد فهميده که نارنجک بست و خودش را زير تانک 
انداخت، در کلاس ولايت فقيه که شرکت نکرده بود؛ 
اما ولايت فقيه را با پوس��ت و گوش��ت و اس��تخوانش 
فهمي��ده بود. چرا؟ چون مي فهمي��د که معارف ديني و 
معرف��ت ديني مح��دود به معرفت ذهني و اس��تدلالي 

نيست.

اگ��ر به جريان فرهنگ و هنر انق��لاب  ظلم نمي کرديم 
و همزمان که به مباحث و شخصيت هاي فکري احترام 
مي گذاشتيم و از محضرشان اس��تفاده مي کرديم، در 
اين طرف هم، ضريب بچه هاي هنر و رسانه انقلاب را 

صفر نمي کرديم، اکنون وضع ديگري داشتيم.

فيلم سينمايي »شب بخير فرمانده«
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  بود، چقدر از سيد حِمْيري تجليل مي کند. امام صادق صادق
چ��را  او را حمايت مي کند؟ چقدر امام رضا  دعبل را تحويل 
مي گيرد؟ چرا فرزدق اين اندازه محبوب اهل بيت  است؟ اين ها 
را متأسفانه يادمان رفته، يعني دو دوتا چهارتاهاي خيلي واضح و 
بديهي را زير پايمان گذاشتيم و به اين وضعيت دچار شديم. اگر 
به جريان فرهنگ و هنر انقاب  ظلم نمي کرديم و عادلانه برخورد 
مي کرديم و همزمان که به مباحث و شخصيت هاي فکري احترام 
مي گذاشتيم و از محضرشان استفاده مي کرديم، در اين طرف هم، 
ضريب بچه هاي هنر و رسانه انقاب را صفر نمي کرديم و يک تنه 
نمي خواستيم تمام مشکات فرهنگي و اجتماعي جامعه را حل 
کنيم، اکنون وضع ديگري داشتيم. با دو تا مثاً استدلال مي خواهيم 

بودند و مقابل امام هم ايس��تادند، ولي شهيد فهميده که نارنجک 
بس��ت و خودش را زير تانک انداخ��ت، در کاس ولايت فقيه 
که ش��رکت نکرده بود؛ اما ولايت فقيه را با پوس��ت و گوشت و 
استخوانش فهميده بود. چرا؟ چون مي فهميد که معارف ديني و 
معرفت ديني محدود به معرفت ذهني و استدلالي نيست. امام را 
مي ديد که وارد ميدان مجاهدت شده است و اولين کسي است که 
زندان رفته، اولين کسي است که تبعيد شده و اولين کسي است که 

شهيد داده است. اين ها همگي بر دل مردم تأثير مي گذارد.
 پس يک دليل، خطاي عمده استراتژيکي است که ما در دو دهه 
اخير مرتکب شديم و جالب است که دقيقاً اين نقطه 180 درجه 
مقابل منويات رهبري است. يعني رهبري  در طي اين 20 سال، هم 
در عمل و هم در کام و گفتمان شان بارها و بارها اصرار مي کند 
که هنر انقاب را جدي بگيريد، هنرمندان انقاب را جدي بگيريد. 
هر از چندي ايشان با هنرمندان انقاب جلسات علني يا غير علني 
مي گذارند. شما يک امام جمعه در کل کشور به من نشان بدهيد، 
يک نماينده ولي فقيه در کل کش��ور به من نشان بدهيد که همين 
جلساتي که آقا سالي يک بار با شاعران دارند را يک بار در استان يا 

شهر خود برگزار کرده باشد.

فرهنگ پويا:  حضرت امام خميني عبارت «مرگ آباد تحجر» 
را در نامه اي که به آقاي سيد حميد روحاني، رئيس وقت مرکز 
اسناد انقلاب اسلامي مي نويسند به کار بردند و بر ضرورت 
پرداختن به خيانت هاي جريان متحجر در مسير انقلاب اسلامي 
تأکيد کردند. در جريان فتنه سال88 بار ديگر خيلي شفاف و 
روش�ن خطر و تازيانه هاي س�کوت يا خيان�ت متحجرين و 
معتقدين به اسلام آمريکايي و اسلام مرفهين بي درد را شاهد 
بودي�م.  چرا آن طور که بايد اي�ن جريان انحرافي و خطرناك 

معرفي و رسوا نشده است؟
آق�اي وحيد جليلي:  اين موضوع چند علت دارد. اول اينکه يک 
نوع کج سليقگي و کج فهمي در بعضي از نيروهاي خودي  وجود 
دارد که اين ها ته دل شان اين است که امام اشتباه کرده است! چون 
وقتي امام به تحجر حمله مي کند، تعبد هم ضربه مي بيند. اين ها 
چ��ون عرضه اي��ن را ندارند که مرزهاي دقيق بين تحجر و تعبد 
و بين تحجر و تقيد ديني و معنوي را مش��خص بکنند، توانايي 
ترسيم و تفکيک اين دو فضا را ندارند؛ براي اين که از مسئوليتي که 
در مقابل اين جريان دارند فرار کنند، آن را سانس��ور مي کنند و از 
کنارش مي گذرند. شما کتاب هايي که در کشور در تبيين ليبراليزم 
و س��کولاريزم نوشته شده اس��ت را با عناويني که درباره تحجر 
کار ش��ده است مقايسه کنيد و يا همين الان در اينترنت جستجو 
کنيد، بعيد است شما بتوانيد کتابي که در مورد تحجر نوشته شده 
باشد بيابيد، چون من جستجو کردم. اما در مورد سکولاريزم شما 
ماحظه مي کنيد لااقل يک فهرس��ت چهارصدتايي از مقالات، 
پايان نامه ها و کتب مختلف براي شما به نمايش در مي آيد. تحجر 

چيست؟ تحجر و ليبراليسم در نهايت يکي هستند. 

در اينترنت جس��تجو کنيد، بعيد است شما بتوانيد 
کتابي که در مورد تحجر نوش��ته شده باشد بيابيد، 
اما در مورد سکولاريزم شما ملاحظه مي کنيد لااقل 
يک فهرست چهارصدتايي از مقالات، پايان نامه ها و 

کتب مختلف براي شما به نمايش در مي آيد.

از اول انق��لاب ت��ا کنون، کس��اني که توانس��ته اند 
عدالت و معنويت را به صورت يک ترکيب شيميايي 
ببينن��د و اين دو را به ش��کل فيزيکي با هم مونتاژ 

نکردند، عدالت را ادامه معنويت دانستند.

ولايت فقيه را اثبات مي کنيم، مگر امام با کاس گذاشتن ولايت 
فقيه را در جامعه آورد؟ امام با عمل خودش بر دل مردم نشست. 
اتفاقاً خيلي از افرادي که جلوي امام ايس��تادند کساني بودند که 
درباره ولايت فقيه کتاب نوش��ته بودند و مباحث استدلالي امام را 
شنيده بودند؛ صد جور استدلال در مورد ولايت فقيه از امام شنيده 
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فرهنگ پويا: آيا اصلاً جريان متحجر در موضوعات فرهنگي و 
هنري وارد مي شود؟

آقاي وحيد جليلي: بله. آن ها نمي گويند از قالب هاي هنري استفاده 
نکنيد. مش��کل همين اس��ت که ما فکر مي کنيم متحجرين فقط 
آن هايي هس��تند که مي گويند موسيقي حرام است و سينما حرام 
است و ... اين طور نيست. يک بخش از اين ها مثل انجمن حجتيه 
الان کلي کار هنري توليد مي کند، ولي تعريفش از هنر ديني فقط 
هنري است که اسم امام زمان در آن باشد. تنها دغدغه آنها اين است 
که شعر »منم بچه مسلمان« نبايد براي کودکان ترويج شود، يعني 
چه منم بچه مسلمان؟ من بچه شيعه هستم. متحجرين در بحث 
هنر صرفاً با قالب مشکل ندارند، بلکه به خاطر آن سکولاريزمي که 
به آن دچار هستند، با محتواي هنر ديني مشکل دارند؛ زيرا دين را 
محدود در چند سوژه مي بينند و دين را رويکرد نمي دانند. بنابراين 
در سبک زندگي هايشان خيلي مشابه تيپ هاي مرفه لاابالي زندگي 
مي کنند و تنها در بعضي  از حوزه ها با آنها مرز بندي دارند، يعني 
در بيشتر زمينه ها مشترک هستند.  تجمل و اشرافي گري و تفرعن 
و تکبر در اش��راف مذهبي و افراد لاابالي به طور مشترک وجود 
دارد و فصل مش��ترک مفصلي با ه��م دارند و يک فصل مميزي 
مختصري هم در همان سه چهار سوژه ديني بينشان وجود دارد. 
يک فاطميه اي برگزار کنند و يک عمره اي بروند و والسام! تقابل 
اين ها با هنر انقاب بيشتر از جهت محتواي هنر انقابي است. آنها 
ممکن اس��ت يک فيلم سينمايي  در مورد امام زمان بسازند، ولي 

ديگر فيلم سازي درباره عدالت را ديني نمي دانند.

فرهنگ پويا: درباره آس�يب ها و ضربه هاي فتنه 88 بس�يار 
صحبت شده است. حالا کمي درباره رويش هايي که مقاومت 
در برابر اين فتنه براي نيروهاي فرهنگي و هنري انقلاب به 
ارمغان آورد صحبت کنيم. شما هم به اين رويش ها معتقديد؟

آق�اي وحيد جليلي: يکي از دوس��تان بعد از جنگ که نيروهاي 
سپاه مانند ارتش درجه بندي شدند، به يکي از جانبازان شيميايي 
که بعدها شهيد شد گايه کرده بود که سپاه هم درجه بندي شده و 
مثل جاهاي ديگر درجه و مقام اهميت پيدا کرده است. آن جانباز 
خندي��ده بود و گفته بود اين ها مال دوره صلح اس��ت، جنگ که 
بش��ود بالاخره همان کسي که الان سرتيپ است و صاحب مقام 
است مي گويد نه برادر! شما بفرماييد جلو! يعني در جنگ مناسبات 

تشريفاتي به هم مي ريزد و ظرفيت هاي واقعي ظهور پيدا مي کند.
 در جبه��ه هنر انقاب هم، تاحدودي چنين اتفاقي افتاد. يعني ما 
برخي آدم هاي بزرگ را مي ش��ناختيم و در هنر انقاب، برخي از 
اشراف هنري وجود داشتند که اين ها يک دوره اي، کار خوبي کرده 
بودند و يک آبرويي انداخته بودند و يک سري محصولاتي توليد 
کرده بودند و همچنان داشتند از آن سرمايه مي خوردند، اما واقعيت 
اين بود که س��ال ها بود خيلي از اينها از اس��ام ناب، از آن تفکر 
عدالت خواه و سبک زندگي انقابي و اهل بيتي و علوي و فاطمي 

مجموع��ه مديريت فرهنگي و مديريت هنري جمهوري 
اس��لامي ايران، از نيازهاي انق��لاب و از ضرورت هاي 
نظ��ام عقب تر اس��ت و از جري��ان عمومي م��ردم عقب 
افتاده اس��ت. در بس��ياري از موارد نه تنها پيشتاز و 
هم��راه با مطالبات آرمان خواهانه مردم نيس��ت، بلکه 
مانع��ي در برابر حرکت رو به جلوي انقلاب اس��لامي و 

اسلام ناب است.

در التزام به اصل انق��لاب و آرمان هاي اصلي انقلاب 
هنوز مردم از مسئولان جلوتر هستند و اين در فتنه 
اخير روش��ن ش��د. اگر مثل اول انقلاب خط ش��کن ها و 
جهادگران��ي پيدا بش��وند ک��ه بتوانند اين پتانس��يل 
ظهور کرده در سال اخير را نمايندگي کنند، مي توانند 

انقلاب را به آستانه جهش برسانند.
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فاصله گرفته بودند، اما ما به خاطر سوابق قبلي شان مقاومت کرده  
بوديم  و مثاً خيلي در چش��م ما بزرگ داش��ته مي شدند. در اين 
جنگي که اتفاق افتاد، اين ظرفيت  ها رو شد. هم استحاله ها و هم 
کم آوردن هاي خيلي از اين دوستان رو شد و هم از آن طرف يک 
س��ري ظرفيت هاي واقعي آشکار شد. يعني شما ديديد که يک 
سري بچه هاي جوان در عرصه هاي مختلف مثاً در عرصه شعر 
وارد ميدان مبارزه شدند. شما مي بينيد مثاً بعضي از قديمي ها و 
پيش کس��وت ها کم آوردند و زمين خوردند يا سکوت کردند يا 
خيانت کردند و يک سري بچه هاي جوان بيست و چند ساله کلي 
ش��عرهاي خوب گفتند و نياز انقاب را جواب دادند. در عرصه 
هنرهاي تجس��مي و گرافيک کارهاي خيلي خوبي ارائه شد، در 

يک جريان جديدي در هنر و رسانه انقاب اسامي تازه آغاز شده 
که در سال هاي آينده برکاتش را خواهيم ديد.

فرهن�گ پوي�ا: عملکرد مراک�ز هنري جمهوري اس�لامي مثل 
دانش�گاه هنر يا حوزه هنري سازمان تبليغات و يا سازمان 
فرهنگ�ي هنري ش�هرداري تهران را در رابط�ه با هنر انقلاب 

اسلامي چگونه ارزيابي مي کنيد؟
آقاي وحيد جليلي: اين موضوع بحث مفصلي مي طلبد. اجمالش 
اين اس��ت که مجموع��ه مديريت فرهنگ��ي و مديريت هنري 
جمهوري اس��امي ايران، از نيازهاي انقاب و از ضرورت هاي 
نظام عقب تر است و از جريان عمومي مردم عقب افتاده است. در 
بسياري از موارد نه تنها پيشتاز و همراه با مطالبات آرمان خواهانه 
مردم نيس��ت، بلکه مانعي در برابر حرکت رو به جلوي انقاب 
اسامي و اسام ناب است. اين البته اطاق ندارد که بگوييم همه 
جا اين طور است، ولي در يک نگاه و فضاي عمومي مي شود اين 
را ديد که  ظرفيت هاي انقاب اس��امي در عرصه هنر و رس��انه 
و فرهنگ به معناي اخصش خيلي بيش��تر از آن چيزي است که 
مديريت فرهنگي جمهوري اسامي تا حالا توانسته از آن استفاده 

کند و به فعليت درآورد.

فرهن�گ پوي�ا: ب�ا توج�ه ب�ه وقاي�ع س�ال88 و ريزش ه�ا و 
رويش ه�اي جدي�د انقلاب اس�لامي، آينده انق�لاب را چگونه 

پيش بيني مي کنيد؟
آقاي وحيد جليلي: به نظر من، آقا در اين مباحث يکس��ال اخير، 
سخنان بسيار راه گش��ا و راهبردي مطرح کردند. آينده مال کسي 
اس��ت که حال داشته باشد، حال به هر دو معني اش. نبايد خيلي 
در فضاهاي نوستالژيک که گذشته گرايانه است غرق بشويم و نه 
خيلي در فضاي چشم اندازنويس��ي و افق نگري و ... بمانيم. بايد 
يک برآوردي از فضاي آينده داش��ت، اما مشکل ما اين است که 
امروزمان را يا راجع به فردا صحبت مي کنيم يا راجع به ديروز. بايد 
راجع به امروز حرف بزنيم. هر کسي ببيند امروز وظيفه چيست؟ 
آين��ده همين امروز اس��ت و آن اندازه ک��ه من مي فهمم، انقاب 
اسامي فرصت هاي بسياري دارد و در فتنه اخير هم روشن شد که 
حتي علي رغم بد بيني خيلي از خودي ها، انقاب خيلي ريشه دار تر 
از تصور ماس��ت. کس��ي حرف جالبي زد و گفت اينها اگر باور 
مي کردند که مردم اين اندازه پاي انقاب هستند، راهپيمايي نهم دي 
را ميدان انقاب نمي گذاشتند؛  ميدان آزادي مي گذاشتند. در التزام 
به اصل انقاب و آرمان هاي اصلي انقاب هنوز مردم از مسئولان 
جلوتر هستند و اين در فتنه اخير روشن شد. اگر مثل اول انقاب 
خط ش��کن ها و جهادگراني پيدا بش��وند که بتوانند اين پتانسيل 
ظهور کرده در سال اخير را نمايندگي کنند، مي توانند انقاب را به 
آستانه جهش برسانند. ولي اگر در همين بحث هاي خاله زنکي و 
تهديد محور و دشمن محور غرق شدند، اتفاق خاصي نخواهد افتاد. 

تقاب��ل متحجري��ن با هنر انقلاب بيش��تر از جهت 
محتواي هنر انقلابي اس��ت. آنها ممکن است يک 
فيل��م س��ينمايي  در م��ورد امام زمان بس��ازند، 
ولي ديگ��ر فيلم س��ازي درباره عدال��ت را ديني 

نمي دانند.

عرصه طنز کارهايي ارائه ش��د که اصاً هيچ نويس��نده نام آوري 
هم نداش��ت و اصاً کسي هم نويسنده را نمي شناخت، ولي غنا 
و کيفيت اثر کاماً نشان مي داد که کار قوي و برجسته اي است. 
در عرصه کار رسانه اي هم همين طور، استعدادهاي خيلي خوبي 
ظهور کرد و يک نقطه عطفي شد و به تعبيري تجديد مطلعي شد 
براي هنر و رسانه انقاب اسامي که اين هنوز از نتايج سحر است، 

باش تا صبح دولتش بدمد. 
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فرهنگ پويا: وضعيت رس�انه اي نيروهاي انقلاب اسلامي را 
چگون�ه ارزيابي مي کنيد؟ ت�ا وضعيت مطلوب چقدر فاصله 

داريم؟
آقاي وحيد جليلي: ما نبايد در اين عرصه خيلي معطل نقد همديگر 
شويم. نمي گويم تذکر ندهيم، تذکر هم در يک حدي مؤثر است. 
بايد بررسي کنيد آنهايي که مي توانند مجله اي مثل ماهنامه »پنجره« 
منتشر کنند، چرا اقدام نمي کنند؟ زمان حضور ما در ماهنامه سوره، 
وقتي که نشريه تعطيل شد، بچه ها در ميدان فلسطين عليه سازمان 
تبليغات تظاهرات کرده بودند که چرا س��وره را بستيد؟ يکي از 
دوستان گفت الان برخي افراد ته دلشان قند آب مي شود که اينها 
پس از30 سال از انقاب، سقف مطالبه شان از سازمان تبليغات چه 
چيزي است؟ آقا تو را به خدا اين سوره را تعطيل نکن! نمي گويند 
چرا صد تا سوره توليد نمي کنيد؟ سازمان تبليغات با اين عظمت 

بايد صد مجله مثل سوره توليد کند. 
نوع نگاه ما بايد خيلي فراتر از اين ها باشد و در رده نشرياتي مثل 
»پنجره« و »راه« حداقل بايد 40 نشريه داشته باشيم تا چه برسد به 

عرصه هاي خارجي و بين المللي و تخصصي و غيره. 

فرهن�گ پويا: چگونه مي توان هنر آرماني انقلاب اس�لامي را 
در نمايش نقاط ضعف و مبارزه عليه فقر و فساد و تبعيض؛ 
تقويت و ش�کوفا کرد؟ چگونه مي توان از ورطه س�ياه نمايي 

گريخت؟
 آق�اي وحي�د جليلي: اين مس��ئله نيز برمي گردد به آن مش��کل 
نرم افزاري که ما دچارش هس��تيم. يعني هنرمندي که قرار است 
بيايد تبيين بکند، وقتي خودش گيج بشود و نتواند تحليل درستي 
از شرايط داشته باشد و نتواند تشخيص دهد که اين مشکاتي که 
ما از فقر و فساد و تبعيض در نظام داريم، حاصل عمل کردن ما 
و روي آوردن ما به مباني ديني و انقابي اس��ت يا حاصل فاصله 
گرفتن ما از مباني ديني و انقابي است، نمي توان انتظار روشنگري 
داشت. بايد تبيين کرد که اگر در مواردي به ناکارآمدي رسيديم به 
اين دليل بود که از مباني ديني فاصله گرفتيم. اتفاقاً شما اگر در اين 
عرصه وارد شويد جواب هم مي گيريد. مگر »آژانس شيشه اي« چه 
کار کرده اس��ت؟ باج داده است يا مثاً بسيجي ها را تحقير کرده 
است که مخاطب پيدا بکند يا برعکس، بسيجي آمده مقابل  اقشار 
وس��يعي از مردم هم قرار گرفته و با اين حال مردم به چشم يک 
قهرمان به او نگاه مي کنند. چرا؟ چون مبناي تحليل درست است. 
بنابراين اگر ما با مباني درس��ت سراغ مسئله يابي و آسيب شناسي 
برويم و اين ها را درست و هنرمندانه طرح کنيم، نه تنها ضربه اي 
به نظام زده نمي ش��ود، بلکه يک گامي براي رفع مشکات نظام 

برداشته شده است.

فرهن�گ پوي�ا: برخي جريان�ات منفعل معتقدند که ش�رايط 
فرهنگي و فکري ايران با شرايط ابتداي انقلاب بسيار متفاوت 
است. آنها حضور رسانه اي و فرهنگي غرب و مصرف گرايي 

زم��ان حضور ما در ماهنامه س��وره، وقتي که نش��ريه 
تعطيل ش��د، بچه ها در ميدان فلسطين عليه سازمان 
تبليغ��ات تظاه��رات ک��رده بودن��د ک��ه چرا س��وره را 

بستيد؟

نوع نگاه ما بايد خيلي فراتر از اين ها باش��د و در رده 
نش��رياتي مثل »پنجره« و »راه« حداقل بايد ۴0 نشريه 
داش��ته باش��يم تا چه برس��د به عرصه ه��اي خارجي و 

بين المللي و تخصصي و غيره.

انقلاب اس��لامي با محوري��ت عدال��ت معنويت محور و 
معنويت عدالت گستر ظهور کرد. گروهي با معنويتش 
و گروه��ي ب��ا عدالت��ش و ي��ک عده ب��ا ه��ر دوي اين 

ويژگي ها مشکل داشتند.

و  مس��ئله يابي  س��راغ  درس��ت  مبان��ي  ب��ا  م��ا  اگ��ر 
آسيب شناسي برويم و اين ها را درست و هنرمندانه 
ط��رح کنيم، نه تنه��ا ضربه اي به نظام زده نمي ش��ود، 
بلکه يک گامي براي رفع مشکلات نظام برداشته شده 

است.

م��ردم هم در انقلاب و هم در چند س��ال اخير نش��ان 
دادن��د در حالي که ي��ک عده از کانديداه��ا مي گويند 
دول��ت م��درن، ي��ک ع��ده مي گوين��د تنش زداي��ي با 
آمري��کا، کس��ي رأي مي آورد که اول س��خنانش دعاي 

فرج بخواند.
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ضمن اين که ما 22 بهمن را مي بينيم. چقدر ما بايد نسبت به اين 
مردم ناشکر باشيم؟ کفران کنيد اين نعمت را تا از دست برود. آن 
چيزي که ملت آوردند، بسيار بيشتر از نخبگان و بسيار بيشتر از 
بعضي از بزرگان است. اين ها بيشتر حاضر شدند در حمايت دين 
خدا آبرو و وقت  و انرژي ش��ان را بياورند و خيلي از کس��اني که 
ادعايشان مي شد، نيامدند. آن وقت برخي بيايند مردم را متهم بکنند 

که شما بي دين هستيد .

فرهنگ پويا: اگر بخواهيم از يك نگاه کلي جريان هاي فرهنگي 
انقلاب اسلامي را از آغاز تا کنون رصد کنيم، تغيير جريان هاي 

مختلف را چگونه ارزيابي مي کنيد؟
آق�اي وحي�د جليل�ي: انق��اب اس��امي با محوري��ت عدالت 
معنويت مح��ور و معنويت عدالت گس��تر ظهور ک��رد. گروهي 
ب��ا معنويتش و گروه��ي با عدالتش و يک عده ب��ا هر دوي اين 
ويژگي ها مشکل داشتند. جريان معاند انقاب اسامي يا لائيک ها 
و ليبرال هايي بودند که مباني معنوي و توحيدي را نمي پسنديدند 
و تيپ هاي طرفدار س��رمايه داري و کاپيتاليسم بودند که آن نگاه 
عدالت خواه و مستضعف گرايانه و ادبيات کوخ نشين و کاخ نشين 
امام را برنمي تابيدند. آنهايي هم که در خط امام بودند کساني بودند 
که به اين دو حوزه چنگ زده بودند. هر کسي که اين دو را با هم 
داش��ته باش��د، در محدوده انقاب باقي مي ماند و کساني هم که 
ريزش پيدا کردند، از يکي از اين دو اصل يا هر دوي آنها فاصله 
گرفتند. يعني آن روحيه و ابتهاج معنوي خودشان را از دست دادند 
يا آن ضريب عدالت خواهي را در انديشه انقاب اسامي دست 
کم گرفتند و سعي کردند آن را با چيزهاي ديگر مثل توسعه، آزادي 
و ... جايگزي��ن کنند. اين ها هم در مقابل انقاب و خط امام قرار 
گرفتند. يعني اگر بخواهيم امروز نيز جريان شناسي کنيم، وضعيت 
همين گونه است. حتي جريان هايي که گرايش هاي چپ داشتند و 
ادعا مي کردند که ما عدالت خواه هستيم، به خاطر اين که نتوانستند 
عدالت خواه��ي را با مباني معنوي و در چارچوب معرفت ديني 
هضم کنند و بفهمند، کم کم مرزبندي هايشان را آشکارتر کردند. 
براي مثال در فتنه سبز، ميرحسين موسوي خودش کسي بود که 
در اين جامعه علمدار عدالت بود، اما کم کم آشکار شد که وقتي 
آن عدالتي که به آن معتقدي، از مباني ديني جدا شود، بايد در کنار 
کاخ سفيد و شيمون پرز و شمال شهري ها و اشراف و سرمايه دارها 

قرار بگيري.
 پس خط عناد با انقاب اسامي خيلي تغيير نکرده است. از اول 
انقاب تا کنون، کس��اني که توانس��ته اند عدالت و معنويت را به 
صورت يک ترکيب شيميايي ببينند و اين دو را به شکل فيزيکي 
با هم مونتاژ نکردند، عدالت را ادامه معنويت دانستند و معنويت 
به يک معنا حتي امتداد عدالت خواهي ش��ان بوده، اين ها در خط 
امام باقي مي مانند. ولي آن هايي که به تفکيک و به تباين و سپس 
به تعارض در اين مباني مي رس��ند، قاعدتاً در مقابل انقاب قرار 

مي گيرند. 

و گرايش به سرمايه داري موجود در کشور را دليل اين تفاوت 
مي دانند و اعتقاد دارند گفتمان امروز ما بايد بسيار حداقلي، با 
جذابيت بالا و محتواي اندك باشد تا با طبع مخاطب سازگار 
شود. اين انديشه بر خلاف تاکيدات رهبر فرزانه انقلاب است 
که همواره نس�ل امروز کش�ور را پرش�ورتر و انقلابي تر از 

گذشته مي دانند. شما چه تحليلي در اين باره داريد؟
آق�اي وحيد جليل�ي: اگر ما مطبوعات فروردين م��اه 57 را ورق 
بزنيم و برنامه هاي راديويي و تلويزيوني و س��ردر سينماهاي آن 
زمان را ببينيم، آن وقت خواهيم ديد که اين حرف ها چيست! اينها 
حرف هاي زرد ژورناليس��تي، بي مبنا و غيرعلمي است. سال 56 
چه کس��ي فکر مي کرد که در اين کشور يک انقاب اسامي به 
وجود بيايد؟ اگر در خيابان هاي تهران راه مي رفتيم چه مي ديديم؟ 
از مشروب فروشي گرفته تا بي حجابي عجيب و غريب! از چنين 
فضايي انقاب اسامي در مي آيد که اين نشان مي دهد در جامعه 
ايران، يعني جامعه اي که چند هزار س��ال موحد بوده و هزار سال 
سابقه اسامي و تمدن ديني دارد، به همين راحتي شما نمي توانيد به 
از دست دادن مباني ديني متهمش کنيد. اين سخن بدين معنا نيست 
که تهاجم و دست و پا زدن غرب را انکار بکنيم و بگوييم آنها هيچ 
کاري نکردند و هيچ موفقيتي در هيچ حوزه اي نداشتند، ولي اين 
نگاه منفعل اصاً  مبناي تطبيقي تاريخي هم ندارد. ضمن اين که نکته 
ديگر اين است که پيام دين را صحيح و شفاف بشناسيم. بله من 
هم مخالف هستم  در اين شرايط شما بياييد از يک دين مسخ شده 
و يک دين شقه شقه شده دفاع بکني. از يک ديني که ضرائب در 
آن جا به جا شده و يک شکل کاريکاتوري پيدا کرده است. مثاً 
حجاب در آن هزار برابر عدالت ارزش داشته باشد و اگر هزاران 
نفر از فرط فقر بميرند، بيانيه اي از بزرگان صادر نش��ود، ولي اگر 
مثاً چهار روسري برود عقب، رگ هاي تعصب حضرات از گردن 
بيرون بزند. من آن دين را اصاً دين نمي دانم که حالا بخواهم در 
مورد آن تعصبي داشته باشم، ولي در همين حوادث اخير روشن 

شد که مردم اگر دين کامل به آن ها عرضه بشود، قبول مي کنند.
م��ردم هم در انقاب و هم در چند س��ال اخير نش��ان دادند در 
حال��ي که يک عده از کانديداها مي گويند دولت مدرن، يک عده 
مي گويند تنش زدايي با آمريکا، کسي رأي مي آورد که اول سخنانش 
دعاي فرج بخواند. بله من هم باش��م از دين منهاي عدالت روي 
برمي گردانم؛ ديني که در آن عدالت نباش��د دين نيست. پس اگر 
مشکلي باشد، مشکل از آن ديني است که به مردم عرضه مي شود. 
امام که آدم کوچکي نيس��ت؛ امام مي گويد مردم ما از مردم دوره 
رس��ول الله جلوترند. اين سخن يعني چه؟ اينکه برخي مي گويند 
ما جمهوري اسامي نداريم و فقط حکومت اسامي بايد باشد، 
حرف اش��تباهي است. آن که امام خميني است و آن اندازه حکيم 
اس��ت و آن ان��دازه دقيق نگاه مي کند و آن ان��دازه براي کلمه به 
کلمه اش، خ��ود را در محضر خدا مي داند، يک چنين حرفي در 
مورد اين ملت زده است. مگر مي شود ملتي با اين همه قابليت در 
طول 10 تا 20 سال يک دفعه همه قابليت هايش را از دست بدهد؟  

ء
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